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شيوا  نوروزي

سقفبودجه،فرماليتهوسرگرمكننده!
حواشي فوتبال ما يكي دو تا نيست و حتي اگر مسابقات ليگ هم تعطيل 
باشد، جنجال هاي اين رشته با همان شيب تند ادامه دارد. در روزهايي 
كه آوازه پرونده فساد حساس��يت  نهادهاي بين المللي فوتبال را نيز به 
همراه داشته، فدراسيون عزمش را جزم كرده تا قانون سقف بودجه را 

اجرايي كند؛ البته اين بار با ضمانت اجرايي.
فصلي كه تازه به پايان رس��يده انواع و اقسام حاش��يه را به خود ديد ولي 
آب از آب تكان نخورد. فقط با تعيين جريمه هاي س��نگين نقدي، درآمد 
كميته انضباطي افزايشي چشمگير داش��ت. اجراي قانون سقف بودجه، 
كاهش امتياز از چند تيم، جنجال هاي ش��ديد ناش��ي از آن و در نهايت 
بازگرداندن امتيازهاي كسر شده، حاصل اجراي قانون فرماليته اي به نام 
سقف بودجه بود. طبق اعلام فدراس��يون، همه باشگاه ها ملزم به رعايت 
رقم تعيين شده بودند و گفته شده بود متخلفان علاوه  بر جريمه نقدي، با 
كسر امتياز روبه رو مي شوند. باوجود همه وعده هاي داده شده و همان طور 
كه انتظار مي رفت، آقايان بعد از كاهش امتي��از يكي دو تيم و بالا گرفتن 
اعتراضات، رأي خود را ملغا كردند. اين در حالي است كه همه مي دانستند 
كدام تيم ها مرتكب تخلف شده و چه قراردادهاي سنگيني امضا كرده اند. 
حالا كه تب پرونده فساد بالا گرفته و بسياري در مظان اتهام هستند و 
برخي مديران تصميم گيرنده راهي زندان شده اند، دوباره همان بحث 
تكراري مطرح شده است. گويا كارگروه نظارت بر قراردادها قصد دارد 
براي دومين بار باشگاه ها را ملزم به رعايت س��قف بودجه كنند. براين 
اساس رقم 325 ميليارد تومان رقم نهايي است و با اعمال برخي آپشن ها، 
اين سقف براي چند باشگاه مي تواند تا 425 ميليارد تومان افزايش يابد. 
خودشان هم مي دانند تعيين رقم قدم اول اس��ت و ماجرا وقتي جدي 
مي شود كه بحث برخورد با متخلفان وسط مي آيد. گفته شده علت اينكه 
فصل پيش اين قانون به سرانجام نرس��يده عدم تصويب آن در هيئت 
رئيسه فدراسيون بوده، به  همين خاطر آقايان قرار است امسال مصوبه 
هيئت  رئيسه را براي سقف بودجه بگيرند تا اين قانون لازم الاجرا شود. 

آن زمان كه فدراسيون نشين ها باد به غبغب مي انداختند و دم از سقف بودجه 
و برخورد جدي با متخلفان مي زدند، هيچ كس حرف از مصوبه نمي زد. فقط 
جاروجنجال الكي به راه انداختند و هرچقدر دلشان خواست مصاحبه كردند 
و از هيچ تيمي هم امتياز كس��ر نش��د. حالا كه بگير و ببند شده و بخشي از 
بخور بخورهاي فوتبال علني شده، فدراسيون فيلش ياد هندوستان افتاده و 
مي خواهد رعايت سقف بودجه را براي باشگاه ها اجباري كند. مطرح شدن 
چنين ادعايي آن هم در اين اوضاع حتي براي خودشان نيز باورپذير نيست 
چه برسد براي مردم و هواداران. فصل پيش��ين همه ديدند قراردادها با چه 
ارقامي بسته شد ولي كدام جريمه و كدام كسرامتياز؟ در اين آشفته بازار كه 
تعداد متهمان روز به روز بالا مي رود و معلوم نيست طي اين سال ها چه بر سر 
فوتبال ما گذشته، چه كسي زورش به باشگا ه ها مي رسد؟ وقتي مديران اصلي 
فدراسيون دستگير شده اند، سقف بودجه به چه دردمان مي خورد؟ اصلاً مگر 
كسي به قوانين فدراسيون احترام مي گذارد؟ فقط قوانين بين المللي است كه 
آن هم از سر اجبار و ترس از كنار گذاشته  شدن، به آنها تن مي دهيم. وگرنه 
همه مي دانيم دستمزد بازيكنان و مربيان و حتي مديران و دلالان چقدر است 
و ميزان تعيين شده براي سقف بودجه بيشتر فرماليته و سرگرم كننده است. 
كار به جايي رسيده كه فدراسيون به جاي آنكه پاسخگوي افكار عمومي باشد 
و نقش و مسئوليتش را بابت به گل نشستن فوتبال ايران بپذيرد، بحث هاي 
حاشيه اي را پيش مي كشد. خودشان هم مي دانند ديگر سنگ روي سنگ بند 

نيست و با اين گونه قوانين الكي نمي توان واقعيت ها را لاپوشاني كرد.

شميم رضوان

اشرف رامين

خطري كه از بيخ گوش استقلال و پرسپوليس گذشت

تأييدمجوز7باشگاهفوتبال
تأييديه كنفدراسيون فوتبال آسيا خيال هواداران پرسپوليس و استقلال 
را راحت كرد. باتوجه به تجربه تلخ گذشته، و البته شرايط نه چندان مساعد 
سرخابي هاي پايتخت، تصور مي شد اين فصل هم اخذ مجوز حرفه اي براي 
اين دو باشگاه دردسرساز شود. باوجود اين، براساس گفته هاي زارعي، مدير 
كميته صدور مجوز حرفه اي فدراسيون فوتبال هفت باشگاه فوتبال ايران از 

جمله سرخابي هاي پايتخت موفق به اخذ مجوز حرفه اي شدند. 
خطر از بيخ گوش سرخابي هاي پايتخت گذشت. اما از بين تمام تيم هاي 
حاضر در رقابت هاي ليگ برتر فقط هفت تيم پرس��پوليس، اس��تقلال، 
سپاهان، تراكتور، آلومينيوم، فولاد و گل گهر موفق به اخذ مجوز حرفه اي 
شدند و شرايط سايرين مشروط است. مسئله اي كه زارعي نيز آن را تأييد 
مي كند: » فرايند صدور مجوز به اين صورت اس��ت ك��ه ابتدا هيئت هاي 
تصميم گير مجوز باشگاهي هر كشوري به بررس��ي مدارك و مستندات 
هر باشگاه مي پردازند و تصميم نهايي خود را به كنفدراسيون فوتبال آسيا 
اعلام مي كنن��د. در مرحله بعد مديريت مجوز AFC به بررس��ي صحت 
تصميمات اعلام شده از سوي هر كشور مي پردازد و در نهايت باشگاه هايي 
كه توانس��تند بر اساس استانداردهاي كنفدراس��يون فوتبال آسيا مجوز 
دريافت كنند اعلام مي شود. برهمين اساس، امس��ال براي دومين سال 
متوالي تمام تصميمات دپارتمان مجوز باش��گاهي از سوي كنفدراسيون 
فوتبال آس��يا تأييد شد و در نهايت هفت باش��گاه پرسپوليس، استقلال، 
س��پاهان، تراكتور، آلومينيوم، فولاد و گل گهر را كه تأيي��د كرده ايم در 
فهرست منتش��ره از س��وي اين مرجع وجود دارد. اين در حالي است كه 
متأس��فانه پيش از اين به دليل عدم اتخاذ تصميم��ات صحيح در حيطه 

مجوز، فدراسيون فوتبال جرايم سنگيني پرداخت كرده بود. «
اما به نظر مي رسد تجربيات تلخ گذش��ته براي آقايان درس عبرت شد تا 
اين بار به جاي ماله كشيدن روي ايرادات و اشكالات، اقدام به حل و فصل 
آن كنند تا س��رانجام بعد از هفته ها گمانه زني- كه با حرف و حديث ها و 
شايعات متعدد به همراه بود- كنفدراسيون فوتبال آسيا به صورت رسمي 
اسامي باشگاه هايي را كه موفق شده اند مجوز حرفه اي حضور در مسابقات 
قاره اي را دريافت كنند اعلام كرد. فهرستی كه نام هفت باشگاه استقلال، 
پرسپوليس، آلومينيوم اراك، فولاد خوزستان، سپاهان، گل گهر و تراكتور 
نيز در بين آن ديده مي شد. برهمين اساس پرسپوليس به عنوان قهرمان 
آخرين دوره ليگ برتر به همراه اس��تقلال كه عنوان نايب قهرماني را به 
دست آورد، به صورت مستقيم جواز حضور در مرحله گروهي ليگ نخبگان 
را كسب كردند و نماينده س��وم نيز پس از قهرمان جام حذفي مشخص 

مي شود كه اين تيم بايد در ديدار پلي آف، به مصاف شباب الاهلي برود.

 غيبت لواندوفسكي در اولين ديدار لهستان

انگليسوفرانسهمدعي
واردميشوند

جام ملتهاي اروپا ب��ا قدرتنمايي آلمان آغاز ش��د. ژرمن ها در گام اول 
اسكاتلند را كيسه گل كردند و براي همه خط و نشان كشيدند. مردان 
ناگلزمان نش��ان دادند عزمش��ان براي قهرماني جزم است. ديروز هم 
سوئيس مقابل مجارستان 3 بر يک پيروز شد تا نشان دهد در كنار آلمان 

مدعي اصلي صعود از گروه اول است. 
اما امشب و فردا شب دو مدعي ديگر قهرماني به ميدان مي روند انگلستان 
و فرانسه؛ خروس ها و سه ش��يرها تلاش مي كنند اولين ديدارشان در 
ي��ورو 2024 را با پيروزي پشت س��ر بگذارند و به نوع��ي قدرت نمايي 
كنند. بازي هاي جام ملت هاي اروپا امروز و فردا پيگيري مي شود؛ در 
گروه C اسلووني به مصاف دانمارك مي رود )19:30( و صربستان هم 
ديداري سخت با انگليس پيش رو دارد )22:30(. بدون شک تيمي كه 
دوره قبل در يک قدمي قهرماني اروپا بوده و نتوانسته به اين مهم دست 
پيدا كند، در اين دوره به فكر جبران است. انگليسي ها با اينكه هشت 
سال است نيمكت شان تغيير نكرده و با گرت ساوت گيت به مسيرشان 
ادامه مي دهند، همچنان حسرت كسب جام به دلشان مانده است. پس 
از نايب  قهرماني ي��ورو 2020 و باخت به ايتالي��ا، تيم ملي انگليس در 
جام جهاني 2022 نيز در يک چهارم مغلوب فرانس��ه شد. باوجود همه 

انتقادها خبري از بركناري سرمربي نشد. 
با اين  حال، ساوت گيت مدعي شده اگر امسال تيمش فاتح اروپا نشود 
از سمتش كنار خواهد رفت: »اگر قهرمان نشويم، من به احتمال زياد 
ديگر اينجا نخواهم بود. بنابراين ش��ايد اين آخرين ش��انس براي من 
باشد. فكر مي كنم نيمي از مربيان تيم هاي ملي پس از اين تورنمنت 
جدا خواهند ش��د و اين طبيعت فوتبال ملي است. تقريباً هشت سال 
اس��ت هدايت اين تيم را برعهده دارم و خيلي به كس��ب جام نزديک 
شديم. ش��ما نمي توانيد به صورت مداوم مقابل مردم قرار بگيريد و از 
آنها بخواهيد كمي بيشتر صبر كنند، چون مردم در مقطعي اعتماد و 
باورشان را از دست مي دهند. اگر مي خواهيم تيم بزرگي باشيم و اگر 
من مي خواهم مربي درجه يكي باشم، بايد در لحظات بزرگ خودمان 
را نش��ان دهيم. « در گروه D امروز )16:30( ديدار لهستان – هلند 
برگزار مي شود و فردا )22:30( اتريش و فرانسه به مصاف هم می روند. 
مصدوميت فران��ک دي يونگ كار لاله هاي نارنجي را س��خت كرده و 
حتي رونالد كومان س��رمربي هلند بابت تش��ديد آسيب ديدگي اين 
بازيكن از ژاوي و بارسلونا انتقاد كرد. در س��وي ديگر لهستان ستاره 
بزرگ خود، يعني لواندوفسكي را به دليل مصدوميت در اختيار ندارد. 
فرانسه با هدايت ديديه دشان و با تكيه بر كيليان امباپه ستاره گلزن 
خود يكي از مدعيان قهرماني محسوب مي شود. بازي هاي گروه E هم 
فردا انجام مي شود و روماني با اوكراين )16:30( و بلژيک با اسلواكي 

)19:30( مي جنگند.

ش�ايد »جاوداني« تصورش را ه�م نمي كرد 
اظهارات�ش اينچنين ولوله به ج�ان فوتبال 
بيندازد، خصوصاً كه صحبت هاي او داستان 
ت�ازه اي را رواي�ت نمي ك�رد و همي�ن چند 
س�ال پيش، مجلس موارد مشابه را با عنوان 
پرونده فس�اد در فوتبال فهرست كرده بود؛ 
فس�ادي كه سال هاس�ت بوي تعف�ن آن در 
فوتبال همه را بيزار كرده، ام�ا با وجود تمام 
ادعاهاي�ي كه مي ش�ود، هرگ�ز عزمي براي 
مبارزه يا ايس�تادگي مقابل آن نبود، اگر هم 
بود، حداقل به پرونده  اي كه مجلس از فساد 
در فوتبال جم�ع آوري كرده بود رس�يدگي 
مي شد. پرونده اي كه قرار بود دانه درشت ها 
را پاي ميز محاكمه بكشاند اما سرنوشت آن 
خاك خوردن در گوشه اي نامعلوم بود و بس. 

     
اما به نظر مي رس��د ش��اكيان ماج��را فراموش 
كردن��د صحبت ه��اي مطرح ش��ده از س��وي 
جاوداني در راس��تاي افشاگري هاي انجام شده 
در خصوص پرونده فساد مربوط به باشگاه مس 
است، پرونده  فس��ادي كه در هفته هاي پاياني 
باعث اس��تعفاي برخي اركان س��ازمان ليگ و 
همچنين رئيس كميته داوران شد تا مشخص 
شود اوضاع پيچيده تر از حد  تصور است. آن قدر 
كه امروز در صحبت هاي مطرح ش��ده نه فقط 
چند برنامه تلويزيوني و مجريان آنها در مظان 
اتهام قرار گرفتند كه حرف و حديث هايي هم در 
خصوص رئيس فدراسيون فوتبال به ميان آمده 
و سكه هايي كه در اين بين براي ناديده گرفتن 
برخي مسائل رد و بدل شده است. البته كه اتهام 

وارده به تاج را فدراس��يون رد كرد، اما مس��ائل 
مطرح ش��ده جنبه عمومي  هم دارد و تكذيب 
كردن به تنهايي نمي تواند احساسات جريحه دار 
شده افكار عمومي را ترميم كند. حتي اگر بحث 
شكايت از امثال جاوداني كه در مورد گوشه اي از 
فساد موجود در فوتبال ايران صحبت كرد، پيش 

كشيده شود. 
     

بدون ش��ک تا نباش��د چيزكي، مردم نگويند 
چيزها! به همين دليل هم به نظر مي رس��د به 
جاي مطرح كردن بحث ش��كايت، آقايان بايد 
به دنبال اثبات باش��ند. خصوصاً كه باتوجه به 
فساد موجود در فوتبال، مردم به مارگزيده هايي 
مي مانند كه ديگر از ريسمان سياه و سفيد هم 
مي ترس��ند و اين وظيفه مس��ئولان است كه 
اعتماد از دس��ت رفته مردم بابت اتفاقات رخ 
داده را ترميم كنند و اين امر ممكن نيست مگر 
با اثبات ادعاهايي ك��ه در خصوص بي گناهي 
برخي افراد مي شود. خصوصاً كه بعد از استعفاي 
رئيس كميته داوران،  حالا بار ديگر پاي برخي 
داوران هم به ماجرا باز شده است. هرچند كه 
ابوالفضل حس��ن زاده، رئيس كميته انضباطي 
مدعي است ش��ايعات مطرح شده در خصوص 
موعود بنيادي فر، وحيد كاظمي و بيژن حيدري 
و ارتباط اين افراد با پرونده مطروحه در مرجع 
قضايي كه از سوي برخي رسانه ها عنوان شده 
كاملًا كذب اس��ت و فدراس��يون فوتبال قصد 
دارد از طريق واح��د حقوقي خود در خصوص 
تعقيب منتشركنندگان كذب از طريق مراجع 
قضايي ذي صلاح اق��دام كند، اما آب ريخته به 

اين راحتي ها جمع نمي شود و باور بي گناهي 
افرادي كه م��ورد اتهام قرار گرفتن��د نيازمند 
اثبات است. همان طور كه ادعاهاي مطرح شده 
از س��وي جاوداني به همين دليل هم است كه 
كميته اخلاق فدراس��يون در نامه اي به رئيس 
كميته انضباطي خواسته با عنايت به مصاحبه 
اخير عض��و كميته انضباطي )رض��ا جاوداني( 
در يكي از رسانه ها، مس��تندات لازم پيرامون 
ادعاهاي نام برده مبني بر اطلاع از فساد اهالي 
فوتبال را به قيد فوريت به كميته اخلاق ارسال 
كند تا تصميم قانوني در اين باره اتخاذ شود و 
بدون ش��ک در صورت ارسال نش��دن مدارك  
لازم وف��ق مق��ررات و آيين نامه ه��اي كميته 
اخلاق شاهد برخورد با عضو كميته انضباطي 

خواهيم بود. 
     

صحبت هاي جاوداني، عضو كميته انضباطي در 
خصوص ابعاد تازه اي از فساد در مس رفسنجان 
فق��ط واكن��ش فدراس��يون فوتب��ال و كميته 
انضباطي و اخلاق را به دنبال نداش��ته و صدا و 
س��يما نيز با انتش��ار بيانيه اي با كذب خواندن 
ادعاهاي مطرح شده خبر از شكايتي قريب الوقوع 
را داده است: » درپي اظهارات غيرواقعي مطرح 
ش��ده در برخي  رس��انه هاي فضاي مجازي، به 
اطلاع عموم مي رساند ضمن تكذيب كامل كليه 
موارد ذكر شده توسط آن رسانه ها، رسانه ملي 
پيگير حقوقي از اين افراد اس��ت و اين رسانه ها 
را به دليل تهمت،  افترا،  نشراكاذيب و تشويش 
اذهان عمومي،  به رس��انه  ملي و عوامل آن آغاز 
نموده و موضوع را از مراجع قضايي تا رسيدن به 

نتيجه پيگيري خواهد كرد. «
     

ربيعي هم از جمله اشخاصي است كه قصد دارد 
از عضو كميته  انضباطي و برنامه اي كه جاوداني 
با آن گفت وگو كرده ش��كايت كند. هرچند كه 
از همان يک  ماه پيش كه بحث فس��اد در مس 
رفس��نجان مطرح ش��د، پاي محمد ربيعي به 
ميان كشيده شد اما س��رانجام بعد از يک ماه، 
سكوت س��رمربي ذوب آهن شكس��ت: » الان 
احس��اس مي كنم فضا طور ديگري اس��ت. در 
حقيقت بگوي��م اين جور داس��تان ها و مواردي 
كه ايجاد مي كنند، بخشي از آن مي تواند ناشي 
از خصومت هاي ش��خصي با خود بن��ده يا بقيه 
موارد باشد ما بايد اجازه بدهيم كه ابتدا دستگاه 
قضايي كار خودش را انج��ام بدهد، تا زماني كه 
دس��تگاه قضايي و نهاده��اي نظارتي چيزي را 
اعلام نكردند فكر مي كنم بيان كردن، افترا زدن 
و هرگونه موارد مي تواند راحت ترين كار ممكن 
باشد. بشخصه خودم به ش��ما اعلام مي كنم بر 
خودم محف��وظ مي دانم كه به  ص��ورت قانوني 
اقدام خواهم كرد. به هيچ كسي اجازه نمي دهم 
با آبرو، شخصيت و ش��رافت كاري ام بازي كند، 
از كيفيت فني ای كه در آن چهار سال در مس 
رفس��نجان ارائه دادم، قوياً دف��اع مي كنم، فكر 
مي كنم يكي از پروژه هاي درست كاري ام بوده 
كه آنجا انجام شده است، حالا اگر فسادي آنجا 
وج��ود دارد كه به  ص��ورت فردي اس��ت و فكر 
نمي كنم سيستماتيک باشد، دستگاه قضايي آن 
را بررسي خواهد كرد، اينكه شما با آبروي افراد 

بازي كنيد كار درستي نيست«.
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جمال موسيالا، ستاره تيم ملي آلمان، 
اميدوار اس��ت كه تيم��ش بتواند 
نتيجه بازي برابر اسكاتلند را در 
ديدار چهارشنبه ش��ب مقابل 
مجارس��تان ه��م تك��رار كند. 
موسيالا با عملكرد خوبي كه به 
نمايش گذاش��ت و گلي كه به ثمر 
رساند، جايزه بهترين بازيكن زمين را 

هم پس از پايان اين ديدار از آن خودش كرد. 
    

اس��تيو كلارك، سرمربي اس��كاتلند، 
مي گوي��د تيمش تواناي��ي زيادي 
دارد، اما در بازي مقابل آلمان آنها 
موجب نااميدي شدند: » بديهي 
اس��ت كه ما مطابق استاندارد 
خود بازي نكرديم. ما احس��اس 
مي كنيم كه باعث س��رافكندگي 
خودمان شديم. ما تيمي بسيار بهتر از 

چيزي هستيم كه نشان داديم. «
    

يولي��ان ناگلزمان، س��رمربي تيم ملي 
آلم��ان در ي��ورو 2024 ش��روع 
درخشاني داش��ت. جوان ترين 
سرمربي حاضر در مسابقات بعد 
از درخشش شاگردانش در بازي 
اول گفت: » مطمئناً قبل از بازي 
اين نتيجه را پيش بيني مي كردم. 
20 دقيقه اول خيلي تأثيرگذار بود ما 

در حال حاضر به چنين نتيجه اي نياز داشتيم. «
    

بلژيک پي��ش از اولين ب��ازي خود در ي��ورو 2024 ب��ا بحران 
مصدوميت مدافعانش روبه رو شده است. در حال حاضر، بلژيک 
فقط چهار مدافع س��الم و در ش��رايط طبيعي دارد. تدسكو كه 
معمولاً از سه مدافع مياني استفاده مي كند، مجبور شده در اولين 

بازي از تركيبي غيرمعمول در دفاع استفاده كند. 
    

مربي لهس��تان خب��ر داد ك��ه روبرت 
لواندوفس��كي به دومين بازي اين 
تيم در يورو 2024 برابر اتريش 
خواهد رسيد. پرو بيرز مي گويد: 
» ب��ر اس��اس آنچه پزش��كان 
گفته اند، به احتم��ال زياد براي 
ب��ازي دوم مقاب��ل اتري��ش آماده 
خواهد بود. روبرت همه گونه فداكاري 

لازم براي رسيدن به اين بازي را انجام مي دهد. «
    

مس��ئولان فدراس��يون فوتبال انگليس، اقدام به انتقال چمن 
ومبل��ي به آلم��ان كرده اند. اين ابت��كار با هدف ع��ادت كردن 
بازيكنان به ش��رايط زمين مس��ابقه ومبلي و افزايش ش��انس 

قهرماني انگليس در نظر گرفته شده است.

اخبار جام ملت ها

تغيير نام ورزش زورخانه اي به ورزش باستاني و كشتي پهلواني

نخستين دوره مس��ابقات جهاني ورزش هاي 
زورخان��ه اي از 30 خرداد ماه ب��ا حضور 130 
ورزشكار از 21 كشور به همراه باستاني كاران 
ايران در دو بخش انفرادي و تيمي در اصفهان 

آغاز مي شود. 
نشس��ت خبري اين مس��ابقات صب��ح ديروز 
در محل فدراس��يون ورزش هاي زورخانه اي 
كشتي پهلواني با حضور مهرعلي باران چشمه، 
رئيس فدراسيون برگزار ش��د. در ابتداي اين 
نشس��ت يک چهره آش��نا براي اهالي ورزش 
از طرف باران چش��مه به عن��وان مدير روابط 
بين الملل فدراسيون ورزش هاي زورخانه اي 

معرفي شد. 
فرهاد نف��رزاده، چهره خوش��نامي كه عادت 
كرده بوديم او را به عنوان مربي، كارش��ناس 
و پيشكس��وت واليبال بشناسيم عهده دار اين 
س��مت مهم ش��ده تا به نوعي بازوي اجرايي 

توسعه ورزش باستاني ايران در جهان باشد. 
رئيس فدراس��يون ورزش ه��اي زورخانه اي 
در ابتداي اين نشست با اش��اره به ديدار سال 
گذش��ته ورزش��كاران با رهبر معظم انقلاب 
اسلامي و تأكيد ايشان به رشد و توسعه ورزش 
باستاني گفت: » رهبر انقلاب اسلامي گله مند 
بودند از اينكه اي��ن ورزش در داخل و خارج از 
كشور توس��عه نداشته اس��ت. ما با هماهنگي 
وزارت ورزش ش��روع ب��ه فعالي��ت در عرصه 
بين الملل��ي كرديم. ابتدا نشس��ت تخصصي 
را با عنوان بررس��ي چالش ها در راه توس��عه 
اين رشته با حضور 45 كش��ور برگزار كرديم. 
در اين جلس��ه عنوان ش��د چون فدراسيون 
 )IZSF( جهان��ي ورزش ه��ای زورخان��ه اي
توانايي اداره اين ورزش را ندارد، فدراس��يون 
جديدي با عنوان فدراس��يون جهاني ورزش 
پهلواني راه اندازي ش��د و وزير ورزش ايران به 
عنوان رئيس و رؤس��اي فدراسيون هاي ايران 
و آذربايجان نيز به عنوان نواب رئيس انتخاب 

شدند. اساسنامه هم به تأييد رسيد و در حال 
طي كردن ثبت آن هستيم. «

باران چش��مه در ادام��ه به وقفه هفت س��اله 
برگ��زاري اي��ن مس��ابقات و فاصل��ه گرفتن 
ورزشكاران كش��ورهاي ديگر از ميدان رقابت 
اشاره كرد و افزود: »س��ال گذشته مسابقات 
جهاني كش��تي پهلواني را با حضور 12 كشور 
در تبري��ز برگ��زار كردي��م. بايد اواخر س��ال 
گذش��ته مس��ابقات جهاني زورخانه اي را هم 
برگزار مي كرديم كه به دليل مش��كلات مالي 
نتوانس��تيم، اما در س��ال جديد ب��ا همكاري 
بخش هاي مؤثر، اس��تارت كار زده ش��د. 21 
كش��ور در اين رقابت ها حاضر مي ش��وند كه 
تاكنون 12 كش��ور وارد ايران ش��ده اند. اين 
مسابقات پس از هفت سال وقفه و به ميزباني 
اصفه��ان برگ��زار مي ش��ود. در اي��ن دوره از 
مسابقات به تيم اول 3 هزار، تيم دوم 2 و تيم 
سوم يک هزار دلار جايزه نقدي تعلق مي گيرد. 
براي نفرات برتر هم جوايز نقدي در نظر گرفته 

شده است. «
تفاوت ه��اي موج��ود مي��ان ن��وع نگ��رش 

كش��ورهاي مختلف ب��ه ورزش زورخانه اي 
چالش جدي اين روزهاي فدراس��يون براي 
برگزاري درست مس��ابقات اين رشته است، 
موضوعي كه باران چشمه در پاسخ به سؤال 
»ج��وان« اين گون��ه پاس��خ داد: » قوانين و 
مقررات با يكسري تغييرات جزئي نسبت به 
قهرماني كشور اجرا مي شود. براي اينكه بهتر 
بتوانيم اين ورزش را توسعه دهيم اردوهاي 
آمادگي را براي برخي كشورهاي مختلف در 
ايران برگ��زار كرديم  و به برخي از كش��ورها 
مرش��د و تجهيزات فرس��تاديم. البته برخي 
از كارها نظير آنچه در استراليا و كانادا انجام 
ش��ده مورد تأييد ما نيس��ت و س��عي داريم 

حقيقت اين ورزش را توسعه دهيم.«
باران چش��مه در ادامه درباره انتقادها نسبت 
به هزينه ه��اي زياد براي ميزباني مس��ابقات 
بين المللي و اينكه بهتر است اين هزينه صرف 
توسعه داخلي اين رشته ش��ود، گفت: » همه 
فدراس��يون ها مس��ابقات بين المللي دارند و 
عمده هزينه ها از سوی حاميان مالي پرداخت 
مي شود. ورزش هاي زورخانه اي ما در سال هاي 

گذش��ته با وجود هزينه هاي زياد بين المللي 
نشده است و اگر مي خواهيم اين ورزش جهاني 
شود بايد مسابقات بين المللي را برگزار كنيم. 
مجلس بودجه خوبي را امس��ال براي مرمت 
زورخانه ها تعيين كرده و در داخل كشور نيز 
فعاليت هاي خوبي براي رشد اين رشته صورت 

گرفته است.« 
باران چش��مه با بي��ان اينكه قص��د داريم نام 
فدراسيون ورزش هاي زورخانه اي را به ورزش 
باستاني و كشتي پهلواني تغيير دهيم، گفت: 
»مقام معظ��م رهبري هم��واره از واژه ورزش 
باس��تاني براي اين رشته اس��تفاده مي كنند. 
بر همين اس��اس نيز م��ا پيش��نهاد تغيير نام 
فدراسيون را به وزير ورزش ارائه كرديم و قرار 
ش��د تا هفته آينده در مجمع مطرح شود و به 

تصويب برسد.«
در ادامه اين نشس��ت، فرهاد نف��رزاده، مدير 
روابط بين الملل فدراس��يون زورخانه اي نيز 
با اش��اره به قطعي ش��دن حضور 21 كش��ور 
در مس��ابقات جهان��ي اصفه��ان، گف��ت: » 
تاجيكستان، هند، سوريه، ليتواني، سريلانكا، 
عراق، ب��لاروس، لبنان، افغانس��تان، تانزانيا، 
فلس��طين و آذربايجان وارد ايران ش��ده اند 
و كش��ورهاي اندونزي، لهس��تان، پاكستان، 
بروندي، ازبكستان، نپال، اس��توني، رواندا و 

كنيا نيز قرار است وارد ايران شوند. «
نفرزاده در پاسخ به سؤال »جوان« درباره نحوه 
آشنايي شركت كنندگان با فضاي زورخانه با 
توجه به برگزاري مس��ابقات در سالن ورزشي 
كه گود زورخانه وجود ن��دارد چگونه خواهد 
بود، گفت: » براي آشنايي بيشتر ورزشكاران 
كشورهاي ديگر با محيط و جو زورخانه ترتيبي 
داده ايم تا اردوهاي آمادگ��ي و تمرينات آنها 
پي��ش از ش��روع مس��ابقات در زورخانه هاي 
اصفهان و چند شهر ديگر برگزار شود تا به اين 

ترتيب آنها با فضاي زورخانه آشنا شوند. «

اصفهان مسير جهاني شدن ورزش باستاني
فریدون حسن
      گزارش 2


